
همزمـان بـا هفتـه دولـت سـال ۱۴۰۲، تعـداد 
۱۳ پـروژه کتابخانـه ای نهـاد از پیشـخان و 
کتابخانـه سـیار تـا کتابخانـه مرکـزی بـا حـدود 
۱۰ هـزار مترمربـع زیربنـا در ۱۰ اسـتان کشـور 
بـه بهـره بـرداری رسـید. ازجمله ایـن پـروژه ها، 
کتابخانه مرکزی خرم آباد، کتابخانه علامه شـیخ 
عبدالکریـم زنجانـی در شـهر زنجـان، کتابخانـه 
شهید بابایی شهرسـتان زارچ اسـتان یزد و اولین 

کتابخانـه سـیار اسـتان خوزسـتان، اسـت.
محمد مهدی اسـماعیلی وزیـر فرهنگ و ارشـاد 
اسـلامی درمراسـم بهـره بـرداری از کتابخانـه 
مرکـزی خرم آبـاد طی سـخنانی گفـت: برخی از 
پروژه های مهم در کشـور به دلایل مختلف سـال 
ها به خود رها شـده و بـر زمین مانده بـود از جمله 
پـروژه کتابخانه مرکـزی خرم آباد کـه به حمدالله 
با تلاش قابل سـتایش مدیران اسـتان و مجموعه 
نهـاد کتابخانـه هـای عمومـی کشـور در دولـت 

انقلابـی سـیزدهم به ثمر نشسـت. 
وی افـزود: یکـی از مشـکلات و معضـلات جدی 
مـان در کشـور مجموعـه پـروژه هایی اسـت که 
سـالیان سـال اسـت روی زمین ماندند و با اندکی 
پیشـرفت نیمـه کار رهـا شـدند. معتقدیـم بایـد 
استان لرسـتان در حوزه فرهنگ و رسـانه از سایر 
حوزه ها جلو بیفتـد. اقتضای شـعار عدالت دولت 
سـیزدهم نیـز ایجـاب مـی کنـد که همـه بخش 
های کشـور بتواننـد اسـتعدادها و ظرفیـت های 

خودشـان را بالفعـل کنند. 
وزیر فرهنگ و ارشـاد اسـلامی تصریح کرد: حوزه 
فرهنگ در کشـورمان نیـاز به یک تحـرک جدی 
دارد و امروز کتابخانه های عمومی توانسـته اند به 

یک شبکه گسـترده ای برسند.
وی تصریـح کـرد: مـا کتابخانـه هـای معظـم و 
قابل توجـه در دانشـکده ها و دانشـگاه هـا داریم 
که دارای منابع بی نظیری هسـتند. بیـش از ۱۰ 
هـزار مسـجد در سراسـر کشـور دارای کتابخانه 
هسـتند کـه ظرفیـت بسـیار بزرگـی را شـامل 
می شـود در ایـن زمینـه بـرای توسـعه ظرفیت 
کتابخانـه هـای عمومـی بـا وزیـر بهداشـت بـه 
زودی تفاهـم نامـه ای را امضـا خواهیم کـرد که 
در ۱۸ هـزار خانـه بهداشـت بتوانیـم کتابخانـه 
دایر کنیم. ایـن کتابخانه های در عمق روسـتاها 
و مناطـق محـروم کشـورمان اسـت کـه بایـد به 
ظرفیـت عمومـی کتابخانـه ها افـزوده شـود. ما 
در کشـورمان ظرفیت بسیار گسـترده ای داریم.
اسـماعیلی گفت: امروز حوزه فرهنگی ایران ما از 
سـمت شـرق تا عمق چین حضور دارد. در شـبه 
قاره هند، افغانسـتان، پاکسـتان، آسـیای میانه، 
تاجیکسـتان و... ایـن حضـور ادامه دارد. عشـایر 
تاجیکسـتان امروز دختران شـان را به نـام ایران 

دخـت، ایـران گل و... نامگذاری می کننـد که این 
نشان از گسـتردگی حوزه فرهنگی ایران در خارج 
از مرزهای سیاسـی است. در سـفر اخیر به مسکو 
مدیران فرهنگی روسـیه از شوق بسـیار زیادشان 
برای دیـدار از ایـران می گفتنـد و اوج اشـتیاق به 
فرهنگ ایـران را در زبان و کلام شـان شـاهد بودم 
که پیشـنهاد خواهر خواندگی با یکی از شـهرهای 
کشـورمان را مطرح کردم و به زودی ایـن اقدام به 

نتیجه خواهد رسـید.
وزیر فرهنـگ و ارشـاد اسـلامی اعلام کـرد: امروز 
سـرانه مطالعه برپایـه پایش هـا  به جز احتسـاب 
ادعیه و قـرآن و... بـالای ۳۳ دقیقه اسـت که عدد 
بسـیار خوبـی اسـت امـا بایـد رشـد کنـد. دولت 
سـیزدهم در حوزه فرهنگ مصمم اسـت که همه 

گره هـای کور را بـاز کند، همه اسـتعدادهایمان را 
بـه کار گرفتیـم تا گـره گشـایی موثـری در حوزه 

فرهنگ داشـته باشـیم.
روحیه کارگروهی نداریم و باید دراین 

زمینه تقویت شویم
عیسـی زارع پور وزیر ارتباطات و فناوری اطلاعات 
در مراسـم افتتـاح کتابخانـه شـیخ عبدالکریـم 
زنجانـی طـی سـخنانی گفـت: چیـزی که مـا در 
آن دچـار ضعـف هسـتیم و در بزرگسـالی نیـز تا 
مدیریـت سـطوح عالـی نیـز خـودش را نشـان 
می دهـد نبـود روحیـه کار گروهی اسـت. ریشـه 
ایـن موضوع نیـز عـدم آمـوزش در دوران کودکی 
اسـت. امیـدوارم بـا وجـود چنیـن فضاهایـی که 
نهـاد بـا تمرکـز بـر بخش هـای کـودک در حـال 
افتتاح اسـت موجب سـوق دادن افـراد از کودکی 

بـه کار گروهـی شـود. 
وزیـر ارتباطـات و فنـاوری اطلاعـات تاکیـد کرد: 
معتقدیـم بحـث پـرورش در سـال های اخیـر در 
وزارت آمـوزش و پرورش مـورد غفلت واقع شـده 
اسـت. امیـدوارم بـا حرکتـی کـه در آمـوزش و 
پرورش شـروع شـده موضوع پـرورش بـه جایگاه 

خـود بازگـردد.
وی با ارائه پیشـنهادی گفت: در قالب یـک اتاق یا 
یک برنامه جامع می توان دسـتاوردهای کشـور را 
به اعضای خردسـال تبیین کرد تا از موفقیت های 
کشـور مطلـع شـوند. امـروز در حـوزه تجهیـزات 
پزشـکی، ماهـواره  و سـایر علـوم ایـران در جهان 
سـرآمد اسـت. ایـن پیشـرفت ها بایـد در قالـب 

قصه گویـی بـه کـودکان بیان شـود.
زارع پـور تصریـح کـرد: هدیـه وزارت ارتباطات به 

حـوزه کتـاب نیـز این اسـت کـه تلاش می شـود 
همـه کتابخانه هـا از طریـق فیبـر به شـبکه ملی 
اطلاعـات متصـل می شـوند و امیدواریـم اولیـن 
نقاط فیبـردار مراکز فرهنگی مثـل کتابخانه های 

عمومی باشـند.
در بحث کتابخانه های عمومی درجهان 

اسلام جزو برترین هاییم
مهدی رمضانی دبیرکل نهاد نیز گفت: شـبکه ای 
کـه در کتابخانـه های عمومی شـکل گرفتـه ما را 
در منطقـه و جهان اسـلام جز رتبه هـای برتر قرار 
داده، در دنیـا هـم  کشـور چهاردهم هسـتیم. در 
حوزه توسـعه خدمـات نیـز دسـتاوردهای خوبی 
داشـته ایم کـه ایـن هم بـه برکـت انقـلاب اتفاق 

افتاده اسـت.
وی افـزود: کتابخانـه یـک مجموعـه فرهنگـی 
هنـری اسـت و تنهـا مختـص بـه کتاب نیسـت. 
کاهـش  در  می توانـد  کتابخانـه  فعالیـت 
آسـیب های اجتماعی تاثیر بسـزایی داشته باشد. 
ظرفیت های کتابخانه قابل توسعه اسـت و باید به 
ابعاد گوناگون آن توجه شـود. کتابخانـه می تواند 

تـراز فرهنگـی منطقـه را جـا بـه جـا کند. 
رمضانـی گفـت: در حوزه دینـی نیـز همانطور که 
۴۰۰ محفل ادبی در سراسـر کشـور داریم محافل 
قرانی را نیـز راه انـدازی کردیم و قریـب به همین 
عـدد در کتابخانـه ها محفـل قرآنـی داریـم و این 

ظرفیت در حال توسـعه اسـت.
دبیرکل نهـاد کتابخانه های عمومی بیان داشـت: 
کتابخانه پناهـگاه امنی برای کودکان اسـت و باید 
به خوبی ظرفیت هـای آنـان را پـرورش دهیم. در 
حوزه نوجوان دارای ضعف های بسـیاری هسـتیم 
کـه بایـد آن را برطـرف کنیـم، بـرای همیـن بـه 
سـمت علم حرکت کردیم و اتـاق علـم را به حوزه 
نوجوان پیونـد دادیم تا ایـن نقیصه جبران شـود.
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سرانه مطالعه درایران بالای ۳۳ دقیقه است
وزیر فرهنگ و ارشاد اسلامی:

فیلم  کوتاه ساختن سخت است
فارس: صحرا اســداللهی بازیگر سینما، تئاتر و 
تلویزیون است که حضور فعال و مستمری در عرصه 
بازی و کارگردانی سینمای کوتاه دارد.این هنرمند 
به تازگی برای کارگردانی فیلم کوتاه »اسپاسم« در 
بیست و پنجمین جشنواره زنان کره جنوبی حضور 
داشت. فیلم های کوتاه »تست دوربین«، »اسپاسم« 
و »ماساژ« و همچنین مستند »عباس داریوش« 
ازجمله آثار این هنرمند در عرصه کارگردانی است.

علاقه
من از زمان آغاز فعالیتم تاکنون در فیلم های 
کوتاه بسیاری حضور داشته ام. فیلم هایی که حضور 
در آن ها را به مراتب بیشتر از حضور در فیلم های 
سینمایی و ســریال های تلویزیونی دوست دارم 
و به آن ها افتخار می کنم.اســداللهی ادامه داد: با 
مرور زمان و تثبیت موقعیــت هنری ام در زمینه 
بازیگری سینما و تلویزیون همچنان علاقه زیادی 
به سینمای کوتاه دارم. به نظرم فیلم کوتاه پیشرفت 
چمشگیری داشته است و این موضوع ایستادن 
سر موضع همیشگی من نسبت به این سینمای 
مستقل و جذاب را بیشتر می کند.این هنرمند بیان 
کرد: فیلم های کوتاه به لحاظ کیفی و محتوایی نه 
تنها چیزی از فیلم های بلند کم ندارند که به  نظرم 
در بسیاری موارد بالاتر هم هستند و به همین دلیل 
من هنوز، همچنان و همیشه اگر پیشنهاد فیلم 
کوتاه خوب و باکیفیت داشته باشم از آن استقبال 
می کنم و در این آثار بازی خواهم کرد.کارگردان 
فیلم کوتاه »اسپاسم« گفت: جشنواره بین المللی 
فیلم کوتاه تهران آنقدر برای من مهم است که امکان 
ندارد از تماشــای آثار حاضر در این رویداد هنری 
چشم پوشی کنم. من آثار شاخص زیادی در این 
جشــنواره دیده ام.او با بیان اینکه سینمای کوتاه 
مدیوم مورد علاقه اش به شمار می آید، ادامه داد: 
جشنواره بین المللی فیلم کوتاه تهران و جشنواره 
سینماحقیقت از رویدادهای هنری هستند که 
همواره برای تماشای آثار حاضر در آن ها مشتاق 
هستم.اســداللهی عنوان کرد: اولین و مهم ترین 
دغدغه من به عنوان بازیگر برای بازی در فیلم کوتاه 
قصه و روایتی است که به آن می پردازند. در واقع 
پیش از اینکه به نقش فکر کنم به قصه فکر می کنم. 
ابتدا فیلمنامه را می خوانم، اگر قصه را دوست داشتم 
و نقش جای کار داشت حتماً قبول می کنم تا در 
مقابل دوربین کارگردانان این عرصه به ایفای نقش 
بپردازم.وی با اشاره به حضورش در بیست وپنجمین 
جشنواره زنان کره جنوبی خاطرنشان کرد: من 
به تازگی برای فیلــم کوتاه »اسپاســم« به کره 
جنوبی رفته بودم و استقبال خوبی از این فیلم شد. 
خوشبختانه جشنواره های بین المللی سینمای 
کوتاه ایران را بسیار جدی می گیرند و برایش ارزش 
و اهمیت زیادی قائل هستند. این موضوع به تلاش 
فیلمسازان ایرانی در تولید آثار باکیفیت و ارزشمند 
برمی گردد و این جایگاه برای ما جای خوشحالی 
دارد.او افزود: اینکه در یک زمان کوتاه بین ۱۰ تا ۱۵ 
دقیقه از لحاظ تکنیک و محتوا پیامی را به مخاطب 
انتقال بدهی و بتوانی با او ارتباط برقرار کنی، قطعا 

کار سخت و دشواری است.
رویکرد آرتیستی

این بازیگر با بیان اینکه انجمن سینمای 
جوانان ایران رویکرد آرتیســتی درستی نسبت 
به فیلمسازان سینمای کوتاه دارد؛ گفت: انجمن 
ســینمای جوانان ایران به ویژه در سال های اخیر 
نگاه هنری و درست تری نسبت به فیلم ها دارد. نگاه 
هنری و حمایت های انجمن برای تهیه و تولید آثار 
باعث می شود علاقه زیادی برای همکاری با این 

انجمن به عنوان متولی فیلم کوتاه داشته باشم.
او با بیان اینکه انجمن سینمای جوانان ایران سابقه 
درخشانی در زمینه تولید فیلم کوتاه دارد، بیان 
کرد: دیدگاه و جهان انجمن به فیلمسازان جوان 
بسیار نزدیک اســت و همواره تلاش می کند تا 
در حد امکان از آثار حمایت کند که این موضوع 
بسیار قابل اهمیت است.صحرا اسداللهی در پایان 
گفت: فیلم کوتاه درست ترین، تأثیرگذارترین و 
موجزترین مدیوم سینما است . مخاطبان امروز 
بسیار کم حوصله هستند و شــاید یکی از دلایل 
بازگشت فیلمسازان شاخص به سینمای کوتاه 
توجه به همین حوصله مخاطبان است. مخاطبان 
امروز خیلی زمان برای تماشا و پرداخت فیلم های 
طولانی صرف نمی کنند و به همین دلیل بیشتر به 
سمت فیلم کوتاه می آیند تا زمان کمتری بگذارند 
و در همین مدت کوتاه به پیام و محتوایی ارزشمند 

دست پیدا کنند.

هنجارشکنی هنر نیست!!!
میزان: نشست خبری سخنگوی قوه قضایی برگزار 
شــد. یکی از موضوعاتی که در این نشست به آن 
پرداخته شد، بیان آخرین وضعیتِ پرونده مهدی 
یراحی است.مسعود ستایشــی؛ سخنگوی قوه 
قضاییه در نشست خبری سه شنبه ۲۱ شهریور 
۱۴۰۲ دربــاره آخرین وضعیــت پرونده مهدی 
یراحی اینگونه توضیح داد: »پرونده ای در ناحیه ۳۸ 
دادسرای عمومی انقلاب تهران تشکیل شده است. 
اتهام ایشان تشویش اذهان عمومی، تبلیغ علیه 
نظام و ساخت و انتشار فیلم هایی برخلاف عفت 
عمومی است. نامبرده پس از تفهیم اتهام و انجام 
تحقیقات ابتدایی و رسیدگی های اولیه؛ پرونده اش 
با صدور قرار جلب دادرسی و متضمن کیفرخواست 
به دادگاه صالح ارسال شده است. )یراحی( در حال 
حاضر براساس قرار تامین بازداشت موقت در زندان 
به سر می برند.« مهدی یراحی در سال های گذشته 
ویدیوهایی هنجارشکن منتشر کرده است. آخرین 
ویدیویی که از او منتشر شده، مربوط به آهنگی با 
عنوانِ »روسریتو« است که در این ویدیو به طور 
واضح، بی حجابی و هنجارشکنی در سطح جامعه 

ترویج می شود.

خبر
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انصاریان »خصال« را ترجمه کرداسپیلبرگ حمایت کرد
ورایتی: استیون اسپیلبرگ و همسرش کیت کپشاو یک میلیون و ۵۰۰ هزار دلار به نویسندگان، بازیگران و سایر کارکنان صنعت سینما که 
تحت تأثیر منفی اعتصاب انجمن نویسندگان و بازیگران قرار گرفته اند، اهدا کردند.کمک این زوج به صندوق انجمن سرگرمی و همچنین برنامه 
کمک های مالی اضطراری بنیاد بازیگران پرداخت شده است.صندوق بازیگران در بیانیه ای از این حمایت ها به عنوان متحول کننده یاد کرد و تاکید 
کرد که این صندوق به دست اندرکاران صنعت فیلم و تلویزیون که در شرایط اضطراری مالی هستند کمک می کند تا بتوانند از پس مخارج اولیه 
زندگی مثل اجاره، خواربار، بیمه درمانی، قبوض پزشکی و غیره و نیز مخارج حمایت از سلامت روان و موارد دیگر برآیند.انجمن بازیگران خبر 
داده که از زمان شروع اعتصاب هر روز تا ۱۰۰ درخواست برای کمک مالی را بررسی کرده است که به پرداخت اجاره و وام مسکن، غذا و نیازهای 
پزشکی مربوط بوده اند.اسپیلبرگ به فهرست افراد دیگری افزوده شده که پیش از این به اعتصابیون کمک مالی کرده اند. دواین جانسون، لئوناردو 
دی کاپریو، نیکول کیدمن، شوندا رایمز، ست مک فارلین، مریل استریپ، مت دیمون، اپرا وینفری و جورج کلونی شماری از ستاره های درجه یک 

هستند که از زمان شروع اعتصاب ها در ماه می، به نویسندگان و بازیگران کمک مالی کرده اند.

تسنیم: کتاب »خصال« اثر شیخ صدوق)ره( با ترجمه محقق اندیشمند، استاد حسین انصاریان منتشر شد. شیخ صدوق)ره( یکی 
از برجسته ترین چهره های فقه و روات شیعه در قرن چهارم هجری به شمار می رود و آثار وی از مهمترین جوامع حدیثی برجای مانده 
از عصر پیشینیان و میراث دوران آغازین غیبت امام عصر)عج( است.کتاب خصال از مهم ترین آثار شیخ صدوق و شامل ۱۲۵۸ حدیث 
است که با وجود حجم کم، دایرةالمعارف بزرگی از معارف اسلامی، احکام دینی، اصول عقاید و آموزه های اجتماعی و فردی زندگی است 
و در عین حال به مباحث تاریخی، تفسیر قرآن، نکات فلسفی و مسائل سیاسی نیز اشاره دارد.این کتاب در نوع و بخش بندی مباحث، 
یگانه و نمونه است، چرا که نویسنده، روایات را به تناسب اعدادی که در آن احادیث به کار رفته، دسته بندی کرده است. حجت الاسلام 
انصاریان، با تکیه بر پشتوانه علمی در زمینه های گوناگون افزون بر ترجمه کتاب از عربی به فارسی روان و شیوا، در موارد بسیاری برخی 
مباحث و سخنان مبهم را با نکات آموزنده ای توضیح و تبیین کرده و با حاشیه نویسی های ارزشمند و علمی، وزن و اعتبار ترجمه را 

غنا بخشیده است.

زهرا  وفایی/  گروه  فرهنگ و هنر
daryavafaei2009@gmil.com

ژان دو باری فیلمی ارزشــمند در قاموس سینمای 
بیوگرافی اســت که با بازی درخشان مایوین و دپ 
ماندگار شده. ذاتا سینمای بیوگرافی قداست غیرقابل 
انکاری در حوزه تاریخ دارد امــا آنچه این فیلم را از 
نظر تاریخی مهم و از نظر هنری ارزشــمند کرده 
است زنی اســت که ترجیح می دهد هرکه باشد اما 
در آشپزخانه مشــغول پخت و پزَ نباشد. این گزاره 
ابدا معنای مبارزه زنانه و هرچیزی که امروز می شود 
با آن پزُ روشــنفکری داد نمی دهد بلکه منظور این 
است که زن به موازات زیبایی ظاهری اش همچنان 
از درونِ زیبایی برخوردار است و اتفاقا فیمینیست 
برای آن به وجود آمده. ســینمایی » ژان دو باری« 
میزان ســن متحیر کننده ای دارد. دوربین و جای 
دوربین را می شناسد و همچنین سعی نکرده فیلم 
عجیب غریبی باشد بلکه خیلی آکادمیک داستان را 
برای بیننده تعریف می کند. نریشــن که بخصوص 
در سکانس های ابتدایی فیلم شنیده می شود بجا و 
به اندازه است و در نهایت موسیقی منحصر به فردی 
که خیال بیننده را در میان جنگل ها و کاخ  فرانسه به 

رقص در می آورد. 

آگاهی
چرا یک راهب هنگامی که در حال خواندن 
کتاب دیده می شود باید از کلیسا اخراج شود؟ مسئله 
فیلم این سوژه است. فیلمی که هرچه جلوتر می رود 
منِ بیننده را بیشــتر به یاد »دختر دانمارکی« تام 
هوپر می اندازد. جدای از مسئله آگاهی در این فیلم 
که رستنگاه عشق، آگاهی است، مدرنیته گرایی و 
خســتگی اعلی حضرتی که از جایگاهش زده شده 
به چشم می آید. وقتی که دوباری برای اولین بار با 
پادشاه روبه رو می شــود را در نظر بگیرید. گویی او 
منتظر کسی بوده مثل خودش بوده و از احترامات 
خشــک و عقب عقب راه رفتن ها و پا کوبیدن لبریز 
شــده و حال به دنبال کسی اســت که در مراسم 
صبح گاه برای او شــکلک دربیاورد و او بخندد. در 
هر برداشــت از فیلم البته که یک نقاشی می توان 
دید اما آنچه مهم شده آن است که دوربین به آگاهی 
مخاطب از فضا و زیبایی میزان سن کمک کرده. یک 
روایت عاشاقانه که پر از جســارت های زنانه است 
چگونه می تواند طبقه ای از اجتماع را به نقد کشد و 
بعد وارد ماجراهای دیگر شود؟ فیلم با جزئیات زیاد 
ماندگار خواهد شــد و اتفاقا این جزئیات زیاد تنها 
می توانند ری اکشــن بازیگران و نریشن ها باشند؛ 

کاری که عباس کیارستمی در »شیرین« می کند 
همین است.

گریم
به چهره پردازی ظریف مایوین در نقش دو 
باری دقت کنید. ترکیبی که فراموش نمی شود. رنگ 
سفید، آرایش نه چندان غلیظ او، استفاده از گل سر، 
حتی دندان هایش که از سادگی ورود به احساسات 
او خبر می دهنــد و... این  چهره پردازی بســیار به 
لبخندهای گاه جاهلانه »ژان دو باری« می آید. حتی 

هنگامی که او به عنوان مدل در سکانس های ابتدایی 
نشسته تا دیگری نقاشــی او را بکشد دل مشغولی 
خاصی در چهره اش دیده می شود که با چهره پردازی 
بیشــتر خواهد شــد. فیلم به این خاطر برای من 
ارزشــمند اســت که از زخم هایی زنانه حرف نزده 
که مدام درد و رنج را در پوشش ترحم به بیننده القا 
می کند. »ژان دو باری« خود باعث تسکین مردها و 
پادشاه می  شود و زیبایی اغفال کننده او که بیشتر به 
خاطر لبخندها و زیرکی است باعث همدردی خواهد 

شد و نه ترحم برانگیزی. این بسیار برای فیلم ساز مهم 
است که هنگامی که شخصیتی را در قامت بیوگرافی 
طرح ریزی می کند آن پرسوناژ باعث ترحم بی چون 
چرا نشود. گوته در جایی گفته است که وقتی خداوند 
زمین را می آفرید در گوشــش موسیقی باخ زمزمه 
می شــد. به باور من فیلم اگرچه موســیقی خوبی 
دارد اما جای خالی باخ در آن بسیار دیده می شود. 
خاصیت موسیقی باخ این  است که در شنونده به جای 
برانگیختگی احساسی سعی در تقویت احساسات او 
از نظر شــنوایی دارد. در جاهایی که فیلم مسکوت 
است ما مدام خنده های »ژان دو باری« در گوشمان 
می پیچد و این ویژگی دقیقا همان چیزی  است که 

در مورد موسیقی باخ هم صدق می کند. 
نماها

یک نما را با هم بررسی کنیم. دوباری در میان 
رودخانه نشسته در حال کتاب خواندن است پشت 
سرش مه تقریبا رقیقی می بینیم، سرسبزی درختان 
و آبی روان رودی که رنگش را از آسمان وام دار است 
تونالیته خاصی به عمق میدان اضافه کرده همچنین 
در این نما ما با مردانگی یک زن روبه رو می شــویم. 
حال این ســکانس را در کنار سکانسی بگذاریم که 
»ژان دو باری« در وان نشسته، در حال کتاب خواندن 
اســت و ما به عنوان بیننده دائما در حال تداعی آن 
سکانس در ذهنمان هستیم که صاحبش با دوباری 
رفتاری به مراتب زننده تر از راهب با او دارد. فیلم پر 
از چنین تداعی هایی است که می تواند ارزش  هنری 

آن را افزایش دهد. 

هنوز سینه ما از رکس داغ دار است
مهر: میترا مهتریان یکی از کارگردانان مســتند »سینه ما رکس« 
که با موضوع بازخوانی حادثه آتش سوزی سینما»رکس« به تازگی 
به صورت اینترنتی عرضه شــده اســت، درباره این مستند توضیح 
داد: حادثه آتش سوزی ســینما رکس یکی از معدود حوادث تلخ و 
فجیع درباره سینماست و شامل همه مردم ایران و خارج از مرزهای 
ایران می شود. در این حادثه انسان هایی از همه طبقات و سلیقه ها 
و اعتقادات و ایدئولوژی ها در جای مهمی به نام ســالن سینما دور 
هم جمع شده بودند تا شــاید برای دقایقی از واقعیت زندگی خود 
فاصله بگیرند و به تماشای قصه آدم های دیگری بنشینند. آن ها با 
امید به لذت بردن از سینما، از خانه بیرون رفتند ولی هرگز به منزل 
بازنگشتند! روایت این قصه تلخ، بی شــک همه طیف مخاطبی را 

می تواند با خود همراه کند.
این مستندساز درباره اینکه در مستند خود تلاش کرده از نگاه صرفاً 
سیاسی پرهیز کند و به ابعاد انسانی و اجتماعی حادثه آتش سوزی 
سینما رکس بپردازد، گفت: سینما رکس تا مدت ها به یک کلیدواژه 
خط قرمزی تبدیل شــده بود اما به دور از قضاوت، می شود با وجوه 

دیگر حادثه روبرو شد و آن وجه دیگر را هم به نمایش گذاشت.
وی افزود: زمانی که اخبار حضور من و تیم تولید مستند »سینه ما 
رکس« در شهر آبادان منتشر شده بود، همین اخبار باعث شد بعد از 
چهل سال، یک حرکت دولتی در شب سالگرد حادثه شکل بگیرد. 
همه ساله مردم این شهر به صورت خودجوش برای برگزاری سالگرد 
و گرامیداشت قربانیان اقدام می کردند اما سالی که ما در آبادان حضور 
داشتیم شاهد حرکتی دولتی نیز بودیم که بی تأثیر از حضور ما نبود. 
حتی در فیلم هم بخش هایی از این مراسم وجود دارد که شهردار در 
حال سخنرانی است و بازگو می کند که شاید این اتفاق در هر جای 
دنیا رخ داده بود مســئولان اقدامات بهتری برای گرامیداشت یاد و 

خاطره قربانیانش انجام می دادند.
وی ادامه داد: با اشــک های آن خانم در بین جمعیت اشک ریختم 
و از درون راضی بودم که حداقل قدمــی کوچک جهت ادای دین 
به قربانیان این حادثه برداشــته ام. مخاطبانی که فیلم را در سینما 
دیده بودند با قربانیان احساس همذات پنداری بیشتری داشتند و 

می گفتند ترس سوختن همین سینما تا انتها با ما همراه بود.
این کارگردان ســینمای مســتند درباره وضعیت نمایش و عرضه 
فیلم های مستند هم گفت: سینمای مســتند در عرصه نمایش و 

عرضه وضعیت خوبی ندارد. شــاید با توجه به حضور تشکلی به نام 
»هنروتجربه« و برگزاری جشنواره »سینماحقیقت« طی یکی دو 
سال اخیر که به شیوه برخط )آنلاین( هم برگزار شد، اتفاق های خوبی 

رخ داده باشد اما این ها کافی نیست.
هیچ سازمان و نهادی تمایل به ریسک ندارد

وی افزود: تجربه نشان داده که »هنروتجربه« در شهرستان ها 
یا اغلب کم رونق بوده و یا اصلًا با استقبال مواجه نشده است. کارهای 
زیربنایی برای عرضه مســتند از ســمت نهادهای ذی ربط صورت 
نگرفته است. همواره راه های طی شده با تغییرات کم و بیش در اجرا 
دوباره تکرار شده که تأثیرگذار نبوده و متأسفانه راه های جدید هم 
امتحان نشده و تمایلی به ریسک در هیچ سازمان و نهادی هم دیده 
نمی شود به عنوان مثال چه ایرادی دارد اگر تیزر چند مستند قبل از 
شروع بعضی فیلم های پرمخاطب در سینماها نمایش داده و چند 

مستند معرفی شود؟
این مستندساز ادامه داد: در وزارت علوم فرانسه یک مرکز مستند 
وجود دارد که کار این مرکز ساخت و جمع آوری فیلم های مستند 
علمی آموزشی از فرانسه و سراسر جهان اســت. با یک دانشجوی 
دکترای مردم شناسی دانشگاه ســوربن که ایرانی بود آشنا شدم. او 

برای پایان نامه دکتری می خواست فیلمی از غذاهای عشایر بختیاری 
بسازد. می گفت هزینه تولید فیلم را مرکز مستند وزارت علوم فرانسه 
تأمین می کند و این به معنی جمع آوری صدها فیلم مستند علمی از 
سراسر جهان در طول سال است و نشان می دهد یک برنامه هدفمند، 
مستمر و علمی در آنجا وجود دارد. در ایران کدام وزارتخانه، سازمان، 

نهاد، یا پلتفرمی حاضر به انجام چنین برنامه ای خواهد بود؟
کارگردان »سینه ما رکس« گفت: ما همیشه از ضعف فیلمنامه، طرح، 
فکر و اندیشه در فیلمنامه نویسان و فیلمسازان خود شکایت داریم 
اما واقعاً به ضعف و غیرعلمی بودن مدیریت های خود در این زمینه 

هم معترف هستیم؟
مهتریان درباره ظرفیت فیلم های مستند ایرانی برای جذب مخاطب 
در فرآیند اکران هم گفت: بدون شک این پتانسیل وجود دارد. حتی 
مخاطب عام هم امروز تشنه دانستن و کشف حقیقت و یافتن و دیدن 
رخدادهای واقعی اســت. بدون شک بخش عظیمی از مستندهای 
ساخته شده توسط مستندسازان، این قابلیت را دارد که مخاطبان 
عام را هم راضی کند و نظر آن ها را جلب کند. تأثیرگذاری سینمای 
مستند نسبت به داستانی به مراتب چشمگیرتر است اما باید مسیر 

عرضه به درستی طراحی شود.

به بهانه پخش سینمایی »ژان دو باری«
بوی رستنگاه عشق
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